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a r m a n m e l i . i r سخنگوی وزارت امور خارجه:  
از سرعت پیشرفت مذاکرات 

راضی نیستیم
 هیچ موضوعی فراتر از برجام 

گفت وگو نشده و نه می پذیریم

گفت وگــو
احمد نقیب زاده در گفت وگو با »آرمان ملی«:    
 روس ها نمي خواهند ايران در سوريه

 رقیب شان باشد
   روسیه دنبال منافع تجاري با ایران از برجام است؛ با ایران 

هم صادق نیست
   روسیه آنچه را که از ایران دریغ می کند به راحتی در اختیار 

ترکیه قرار می دهد

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور خارجه در 
این خصوص که به تازگی بار دیگر اخباری منتشر 
شده مبنی بر اینکه ممکن است ایران و طرف های 
مقابل در مذاکرات وین در ابتدا به یک توافق موقت 
دست پیدا کنند اظهار داشت: ما به دنبال رسیدن 
به یک توافق پایدار و قابل اتکا هستیم و هیچ 
توافقی که در آن این دو مولفه وجود نداشته باشد 
در دستور کار ما وجود ندارد. ما باید مطمئن شویم 
که بازگشت آمریکا به برجام با اخذ تضامین لازم 
و راستی آزمایی و تحریم ها به صورت موثر رفع 
شده است و این ها با هیچ توافق موقتی حاصل 
نمی شود. سعید خطیب زاده با اشاره به سفر دیروز 
صبح وزیر خارجه به عمان گفت: ایشان برای 
دیداری یک روزه به عمان سفر کرده اند و ممکن 
است که سفر به یکی دیگر از کشورهای حوزه 
خلیج فارس نیز به این سفر افزوده شود و سفرهای 
دیگری نیز در روزهای آتی در دستور کار وزارت 
خارجه قرار دارد. سخنگوی وزارت امور خارجه در 
خصوص مذاکره با هیأت افغانستانی در خصوص 
حقابه رودخانه هیرمند بیان کرد: در خصوص 
آب از جمله موضوع حقابه ایران بین دو طرف 
گفت وگوهایی انجام شد و قرار است کمیساریای 
آب طی یکی، دو روز آینده همدیگر را در نیمروز 
ببینند و با یکدیگر رایزنی کنند. سخنگوی دستگاه 
دیپلماسی در ارتباط با دور آتی گفت وگوهای 
ایران و عربستان عنوان کرد: برگزاری دور پنجم 
گفت وگوهای ایران و عربستان به میزبانی عراق 
در دستور کار است و به محض اینکه نهایی شود 
در این زمینه اطلاع رسانی می کنیم. وی افزود: در 
مورد موضوعات بین ما و عربستان، تلاش کرده ایم 
به رغم تمامی پرونده های اختلافی که بین دو 
کشور وجود دارد بنا بر مصلحت دوجانبه و منطقه 
با فاصله گذاری بر نقاط اختلافی برای برقراری 
روابط، گفت وگوها را انجام دهیم و به صراحت 
مواضع و دیدگاه هایمان را بیان کنیم و با صراحت 
و تلاش در جهت برقراری روابط گفت وگوهایمان 
را ادامه دهیم و موضوعات اختلافی در جای 
خود بحث می شود. وی عنوان کرد: آنچه که 
در وین رخ می دهد مربوط به وین است و آنچه 
که در همسایگان رخ می دهد در همسایگی و با 
همسایگان است. آنچه که در وین اتفاق می افتد 
نتیجه تلاش همه طرف ها برای رسیدن به یک 
تفاهم پایدار است. سخنگوی وزارت خارجه با بیان 
اینکه در مذاکرات وین تمرکز ما بر چهار موضوع 
رفع تحریم ها، موضوعات هسته ای، راستی آزمایی 
و اخذ تضمین است، افزود: پیشرفت های خوبی در 
این زمینه حاصل شده، البته در برخی از حوزه ها 
پیشرفت ها بیشتر و در برخی پیشرفت ها کمتر 
بوده است. وی گفت: موضوعات باقی  مانده حائز 
اهمیت هستند و ما به نقاطی رسیده ایم که به ما 
نشان می دهد که آیا طرف مقابل اراده لازم را 
برای پیشبرد مذاکرات دارد یا نه. در گفت وگوها 
سرعت برای ما مهم است. البته باید توجه داشت 
سرعت یک امر دو طرفه است و نمی شود که ما با 
سرعت نور حرکت کنیم و از ما چنین توقعی وجود 
داشته باشند ولی طرف مقابل سرعت لاک پشتی 
داشته باشد. باید سرعت دو طرف متناسب باشد و 
این موضوع باعث می شود که مذاکرات با سرعت 
بیشتری طی شود. ما باید به مذاکراتی ادامه 
دهیم که نتیجه آن یک توافق پایدار و قابل اتکا 
باشد و الزاما این موضوع با این مساله که ما فقط 
سرعت مان را بیشتر کنیم و سرعت دو طرف 
متناسب نباشد امکان پذیر نیست. همان طور 
که گفتم ما به دنبال یک توافق پایدار و قابل 
اتکا هستیم. خطیب زاده همچنین در ارتباط 
با سفر معاون وزیر امور خارجه کره جنوبی به 
وین و گفت وگوهای وی با هیأت ایرانی و برخی 
دیگر از هیأت های مذاکره کننده و ارتباط این 
گفت وگوها با آزادی پول های بلوکه شده ایران 
در کره اذعان کرد: سفر معاون وزیر خارجه کره 
به وین به ابتکار خودشان بود کما اینکه برخی 
دیگر از هیأت ها نیز با ابتکار خودشان به وین سفر 
کرده اند و درخواست هایی برای دیدار داشته اند. 
بنا به درخواست طرف کره ای، معاون سیاسی 
وزیر خارجه ایران ملاقاتی را با همتای کره ای 
خود داشت. در آن ملاقات بر این موضوع تأکید 
شد که بدهی کره به ایران ربطی به گفت وگوهای 
برجام ندارد و فارغ از اینکه گفت وگوهای وین در 
چه زمان و چه نقطه ای به نتیجه برسد کره باید 
بدهی خود را پرداخت کند. وی مطرح کرد: تمرکز 
ما این است که هیچ خط غیرموازی شکل نگیرد 
و باید به شکل موازی این موضوع به پیش برود و 
پرداخت ها انجام شود و پرداخت این بدهی برای 
روابط دوجانبه ایران و کره بهتر است. وی در مورد 
سفر آتی رئیس جمهور به مسکو و اهداف این سفر 
گفت: این سفر در ابعاد مختلف دارای اهمیت 
است. این سفر در چارچوب همکاری های فی 
مابین ایران و روسیه انجام می شود و دارای ابعاد 
تجاری و منطقه ای است و در این دیدار در مورد 
مسائل مختلف دوجانبه، منطقه ای و بین المللی 
گفت وگو خواهد شد. سخنگوی وزارت امورخارجه 
در مورد مذاکرات وین تأکید کرد: گفت وگوهای 
وین برای اطمینان از بازگشت مسئولانه آمریکا 
به برجام و انجام تعهدات و رفع تحریم ها از سوی 
این کشور انجام می شود و در این مذاکرات در 
مورد هیچ موضوعی فراتر از برجام گفت وگو نشده 
و نه می پذیریم. همان طور که پیش از این نیز 
گفتم ایران و آمریکا از طریق متن های مکتوب 
غیررسمی نظرات خود را رد و بدل کرده اند، در 
چهار موضوع رفع تحریم ها،  تعهدات هسته ای، 
 راستی آزمایی و اخذ تصمیم ها تا دوباره دولتی 
در واشنگتن قوانین و روابط بین  الملل و این توافق 
را به سخره نگیرد. ما نه بدبینانه مذاکره می کنیم 
و نه خوشبینانه، ما براساس واقعیت و واقع نگری 
مذاکره می کنیم و بر همین اساس نیز به مردم 

گزارش می دهیم.

گــــزارش

آرمان ملی – مطهره شفیعی: »از نام هاشمی 
هم می ترسند حتی پس از رحلتش« این جمله را 3 
روز قبل فائزه هاشمی به »آرمان ملی« گفت اما شواهد 
این ترس پیش از اظهارات دختر آیت ا... هم عیان بود. 
حتی صداوسیمایی که خود را ملی می نامد سال هاست 
یادی از آیت ا... هاشمی نمی کند که پیش از رحلت 
دارای جایگاه های مهمی مانند ریاست مجمع تشخیص 
مصلحت بود و پیش از آن هم در بالاترین ارکان حضور 
داشت. روز گذشته برادر آیت ا... هاشمی به این موضوع 
چنین اشاره کرد : »صداوسیما که آقای هاشمی را 
ممنوع الصدا و ممنوع التصویر کرده و هیچ چیز در مورد 
ایشان نمی گوید. مثلا وقتی هفته دفاع مقدس است با 
اینکه آقای هاشمی فرمانده جنگ بوده اما یک کلمه 
راجع  به او چیزی نمی گویند.« محمد هاشمی افزود: 
گاهی ایشان را تحریف می کنند. همچنین در دهه فجر 
با اینکه آقای هاشمی از استوانه های انقلاب بود یک 
کلمه از ایشان گفته نمی شود. محمد هاشمی ادامه داد: 
این تحریف ها در مورد همه مناسبت ها وجود دارد. وی 
گفت: در مراسم رحلت ایشان نیز همچنین صداوسیما 
و رسانه های وابسته به جریان اصولگرا نسبت به آقای 
هاشمی یا سکوت می کنند یا ایشان را تحریف می کنند. 

شاید ممنوعیتی دارند که نمی دانم از کجاست. 
 داستان دنباله دار تخریب آیت ا... 

محمد هاشمی پیش از این هم در سال 96 به این 

موضوع اشاره کرده بود: »باوجود این که ایشان رئیس 
تشخیص مصلحت نظام بودند، اما از نظر رسانه ملی 
ممنوع التصویر و ممنوع الخبر بودند. تنها در موارد خیلی 
جزیی یا موضوعاتی که به نفع شان بود از آیت ا... استفاده 
کنند، این کار را می کردند. به عنوان مثال ایشان فرمانده 
جنگ بودند و زمانی که هفته دفاع مقدس می شود، 
نامی از ایشان برده نمی شود و تصویری نیز از ایشان دیده 
نمی شود. به هرحال وقتی از فرمانده جنگ نامی برده 
نشود، مشخص می شود که چه دیدگاهی در این زمینه 
وجود دارد. یا در دهه فجر. محور دهه فجر جناب  هاشمی 
بودند و حکم آقای بازرگان را به ایشان دادند تا در جمعی 
که آقای بازرگان حضور داشتند، بخوانند. اما دهه 
فجر که می شود، نامی از آقای  هاشمی برده نمی شود. 
خانواده ایشان هم مشمول این مهرورزی شده اند.« پس 
از رحلت آیت ا... هاشمی از فرزند کوچک او یعنی یاسر 
هاشمی سوال شد »به نظر بیش ترین دوران محدودیت 
آیت ا... هاشمی، دوران ریاست جمهوری احمدی نژاد 
بود؟ نظر شما در این باره چیست؟« که او پاسخ داد: 
»ایشان هیچ وقت از شرایط و حتی محدودیت ها گله 
نمی کرد. وظیفه ای برای خود در نظر گرفته بود و طبق 
آن عمل می کرد. آقای هاشمی در آن زمان به نوعی در 
حصر بود زیرا تلویزیون ایشان را ممنوع التصویر کرده 
بود و ملاقات های خارجی و داخلی منع بود اما همیشه 
رابطه خود با مردم را حفظ می کردند.« البته تحریف و 

توقف پخش آثار و سخنرانی های آیت ا... هاشمی در زمان 
حیات ایشان هم در جریان بود به عنوان نمونه اسفند 88 
بود که تابناک نوشت: »یک منبع آگاه در ایرنا به خبرنگار 
شفاف خبر داد عبدالرضا داوری معاون خبر ایرنا که 
ابلاغیه معروفش در خصوص ممنوعیت به کارگیری 
عنوان آیت ا... برای هاشمی رفسنجانی بازتاب وسیعی 
در رسانه ها داشت، اخیرا با صدور بخشنامه ای، انتشار 
هر نوع گزارش تصویری از برنامه های رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام را نیز ممنوع اعلام کرده است. 
بنا به این گزارش در این بخشنامه که روز 17 اسفند 
88، تحت عنوان دستورالعمل ممنوعیت انتشار گزارش 
تصویری از برنامه های رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام خطاب به مدیران ارشد حوزه خبر ایرنا صادر شده 
آمده است: »بسمه تعالی اداره کل اخبار داخلی اداره 
کل اخبار خارجی اداره کل اخبار استان ها: از این تاریخ 
انتشار گزارش تصویری از برنامه های حجت الاسلام 
هاشمی رفسنجانی، رئیس محترم مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، ممنوع اعلام می گردد. بدیهی است 
مستثنیات این دستورالعمل صرفا از طریق معاونت 
خبری به واحد ذیربط ابلاغ خواهد شد. عبدالرضا 
داوری معاون خبری سازمان خبرگزاری جمهوری 

اسلامی)ایرنا(«.
 بازخوانی مواجهه روسای صداوسیما 

 نکته قابل تامل به نحوه مواجهه روسای سازمان 

... هاشمی باز می گردد. سید  صداوسیما با نام آیت ا
عزت ا... ضرغامی رئیس اسبق رسانه ملی با انتشار پستی 
در صفحه اینستاگرامش ضمن تسلیت به مناسبت 
درگذشت آیت ا... هاشمی رفسنجانی با انتشار پستی 
در صفحه اینستاگرام خود 19 دی را حسن مطلع 
انقلاب و حسن ختام یار انقلاب دانست و از خداوند 
متعال خواست روح پاک ایشان را با قرآن محشور 
نماید. ضرغامی نوشت: »منتقدان آقای هاشمی باید 
عدالت و انصاف را در تبیین شخصیت ایشان رعایت 
کنند و طرفداران ایشان نیز نباید با خرده گیری از ابراز 
علاقه منتقدان منصف و اظهار همدردی از فقدان آن 
بزرگوار، مانع اجماع عمومی در تجلیل و قدردانی از 
این شخصیت تاریخ انقلاب شوند. در مقاطع مختلف، 
با آیت ا... هاشمی و فرزندان آن بزرگوار مراودات فراوانی 
داشته ام. هاشمی هر قدر در مبارزات انقلابی و ایفای 
نقش ممتاز و درجه اول در معادلات سیاسی کشور 
برجسته و کم نظیر است، در مقام رفتاری از عاطفه و 
احساس فوق العاده ای برخوردار بود.« سانسور و تخریب 
آیت ا... هاشمی در دوره علی عسگری در حالی رقم خورد 
که پس از درگذشت آیت ا... هاشمی شایعاتی مطرح شد 
و مهدی هاشمی توضیح داد: »صبح امروز هنگام حمل 
پیکر آیت ا... هاشمی رفسنجانی، در حال گفت وگویی با 
آقای علی عسگری رئیس سازمان صداوسیما در رابطه با 
هماهنگی های لازم جهت اطلاع رسانی مراسم تشییع و 
تدفین آیت ا... هاشمی رفسنجانی بودم که انتشار تصاویر 
تقطیع شده آن همراه با مطالبی بی اساس موجب بروز 
شایعات شده است در حالی که ایشان در حیاط منزل 
مهمان ما بوده و از مدیران اجرایی دولت سازندگی 
محسوب می شود.« با این همه تخریب آیت ا... هاشمی 
در صداوسیما تکرار شد به نحوی که محسن هاشمی 
رفسنجانی، رئیس شورای شهر تهران در واکنش به 
تخریب شخصیت آیت ا... هاشمی در صدا و سیما به 
علی عسگری، رئیس این سازمان نامه نوشت. و در آن 
تاکید کرد: »چرا جریانات و رسانه هایی در داخل نظام 
وبا پول بیت المال به جعل، تقطیع وتحریف سخنان 
وعملکرد آیت ا... هاشمی می پردازند تا ذهنیت افکار 
عمومی را که در شرایط سخت اقتصادی قرار دارد نسبت 
به نظام تخریب کنند.« پس از انتصاب جبلی هجمه به 
آیت ا... هاشمی در صداوسیما ادامه داشت به نحوی که 
محسن هاشمی، طی نامه ای به رئیس جدید سازمان 
صداوسیما، ضمن گلایه از تداوم تخریب آیت ا... هاشمی 
در رسانه ملی، ضمن استقبال خانواده هاشمی از نقد 
منصفانه و مستدل، جهت پاسخگویی به ابهامات و 

انتقادات در مورد عملکرد ایشان اعلام آمادگی کرد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: مذاکرات احیای برجام در هتل کوبورگ 
وین همچنان در حال برگزاری است و هیأت های مذاکره کننده پس از وقفه 
3 روزه بسیار مجد و قاطعانه در مذاکرات حاضر شده اند و آنچه از روند و حال 
و هوای مذاکرات نیز می توان برداشت کرد اینکه به اذعان طرف های برجام 
پیشرفت هایی در مذاکرات حاصل شده و اختلافات کاهش یافته است. 
چنانکه از ایران، چین و روسیه گرفته تا تروئیکای اروپایی و انریکه مورا 
هماهنگ کننده مذاکرات از این روند ابراز رضایت و خرسندی می کنند. 
این در حالی است که اخیرا علی باقری رئیس تیم مذاکره کننده ایرانی در 
این خصوص که چند درصد از اختلافات و پرانتزهای باز حل شده گفته 
»مسائل مورد اختلاف و پرانتزها رو به کاهش و مذاکرات رو به جلو و در حال 
پیشرفت است.« البته تحولات پیرامون احیای برجام طی روزهای اخیر 
نیز دست کمی از خود مذکرات هتل کوبورگ نداشته چنانکه روز یکشنبه 
یک رسانه خارجی به نقل از منابع مطلع با اعلام اینکه مذاکرات طرفین به 
توافق رسیده اعلام کرد؛ »مذاکرات در این دور به سمت یک نتیجه قطعی 
پیش رفت و بنا به اطلاعات اختصاصی روزنامه، این توافق عملا حاصل 
شده است و تمام موانع دورهای گذشته، برطرف شد. مذاکرات در این 
دور به توافقی موقت به مدت دو سال رسید که مرحله راستی آزمایی و 
اعتمادسازی به حساب می آید که بر اساس آن آمریکا تمامی تحریم های 
اعمال شده علیه ایران در دوران ریاست جمهوری دونالد ترامپ را لغو 
خواهد کرد« این خبر بلافاصله تمامی رسانه های جهان را به خود 
مشغول کرد و بسیاری بر اساس این گزاره مطرح شده خبر از توافق 
در مذاکرات دادند اما به فاصله چند ساعت پس از اعلام این خبر یک 
منبع نزدیک به تیم مذاکره کننده ایرانی این خبر را تکذیب و از ادامه دار 
بودن مذاکرات خبر داد. البته اینکه مذاکرات در جهت مثبت و موثری 
همراه با پیشرفت حرکت می کند شکی نیست. اما قدر مسلم بسیار زود 
است که طرفین بخواهند دستیابی به توافق را اعلام کنند. چرا که هنوز 
اختلافات و پرانتزهایی باز وجود دارد که باید حل و فصل شود. برخی 
تحلیلگران معتقدند بیانات یکشنبه مقام معظم رهبری و طرح این مساله 
که مذاکره به معنای تسلیم شدن نیست نیز تاثیرات زیادی در فضای 
مذاکرات و تحولات پیرامون مذاکرات وین خواهد داشت. حال باید دید 
با این تفاسیر سرعت و شتاب مذاکرات چه میزان خواهد بود و چه زمانی 
شاهد اعلام رسمی توافق از سوی کشورهای 4+1 و ایران خواهیم بود. 

  جزئیات مذاکرات 
جزئیات منتشر شده از متن مذاکرات در رسانه های عربی آمده است 
که در پایان مذاکرات وین برای احیای برجام در دولت روحانی تنها 7 
پرانتز باقی مانده بود. پس از روی کار آمدن دولت رئیسی و از سرگیری 
مذاکرات با حضور تیم جدید ایران، ۵ پرانتز به آن ها افزوده شد و در 
مجموع 1۲ پرانتز شامل مواردی که نیازمند گفت وگو های بیشتر است در 
متن برجام باقی ماندند. پس از آن بود که صدای اعتراض اروپایی ها بلند 
شد و عنوان کردند که ایران به مذاکرات دولت روحانی پایبند نیست. در 
پایان دور هفتم مذاکرات در مجموع 1۲۰ صفحه توافق نگارش شده بود، 
تا اواسط دی ماه جاری متن مذاکرات به 1۵۰ صفحه رسید و دولت رئیسی 
در جریان مذاکرات دور هشتم 3۰ صفحه بر آن افزود. در طول این مذاکرات 
دور هشتم و دور نهم تا به امروز مذاکرات بر برنامه هسته ای ایران متمرکز 
بوده است و خبری از مذاکره بر سر رفع تحریم ها نبوده. موارد مورد اختلاف 
میان ایران و غرب 4 موضوع است که همچنان مورد بحث و بررسی است. 
نخست بحث اقدامات هسته ای ایران، دوم رفع تحریم ها، سوم تضمین عدم 
خروج آمریکا از برجام و چهارم راستی آزمایی تحریم ها بوده است و تا به 
امروز اکثر پیشرفت ها در حوزه هسته ای و اقدامات ایران بوده است. در 
رابطه با اقدامات هسته ای، اروپا بر سر چند مورد پافشاری می کند، نخست 
سانتریفیوژ های پیشرفته ایران است که بعد از خروج آمریکا از برجام، ایران 
آن ها را به کار گرفت. مساله دوم، بحث اورانیوم غنی شده 6۰ درصد و فلز 
اورانیوم است. در مذاکرات دوره روحانی، طرف غربی پیشنهاد نابود کردن 
سانتریفیوژ ها را مطرح کرد که ایران آن را نپذیرفت. روسیه یک پیشنهاد 
بینابینی مطرح کرد و آن انتقال موارد سانتریفیوژ ها جمع شده و زیر نظر 
آژانس در تهران انبار شوند. با روی کار آمدن رئیسی، این موضوع همچنان 
لاینحل باقی ماند. همچنین موضوع مواد هسته ای ایران شامل اورانیوم 
غنی شده 6۰ درصد نیز حل نشده باقی ماند. در مذاکرات دولت رئیسی 
پیشنهادات دیگری مطرح شد. در رابطه با راستی آزمایی طرف های غربی 
به طور کلی پذیرفتند که ایران راستی آزمایی انجام دهد، اما این روند تنها 
چند روز باید به طول انجامد. در مورد تضمین های مورد نظر ایران نیز 
دشواری های بسیاری وجود دارد. پیشنهاداتی در این باره مطرح شده، اما 
همچنان این موضوع لاینحل باقی مانده است. با توجه به موارد حل شده و 
همچنین مواردی که لاینحل باقی مانده است. برخی از گزینه توافق موقت 

که به آزاد شدن دارایی های 7 میلیاردی ایران در کره جنوبی می انجامد به 
عنوان محتمل ترین گزینه روی میز مذاکرات وین نگاه می کنند. هر چند که 
تیم مذاکره کننده ایرانی بارها گفته که توافق موقت را نمی پذیرد و توافق 

باید مورد تایید همه طرف ها باشد. 
 خطوط قرمز فدای زمان نمی شود

منابع نزدیک به مذاکرات گفته اند گفت وگوهای وین تا رسیدن به 
جمع بندی مشخص و روشن میان همه طرف ها ادامه دارد. برخی کشورهای 
اروپایی و آمریکا از ابتدای مذاکرات تلاش کردند در فضای رسانه ای و حتی 
در اتاق مذاکرات، برای رسیدن به یک توافق بر سر بازگشت به برجام 
ضرب الاجلی را تعیین کنند، اما موضوع بازگشت به برجام مساله ای نیست 
که بشود برای آن چارچوب زمانی خاصی در نظر گرفت. بهترین راه این 
است که همه طرف ها با تمام اراده و امکانات و توان خود برای رفع اختلافات 
که تعدادشان کم هم نیست تلاش کنند. در این صورت خواهیم دید که 
در کمترین زمان ممکن و بدون هیچ نگرانی تفاهم به دست خواهد آمد. 
میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین در 
توییتر نوشت: »ما نیز همین ارزیابی را داریم، اما دستیابی به راه حل موردنظر 
نیازمند زمان و تلاش بیشتر است.« هیات ایرانی در وین آنطور که بارها 
اعلام کرده به دنبال دستیابی به نتیجه در اسرع وقت است اما خطوط قرمز 

خود را فدای زمان نمی کند. 
 قرار نیست سال ها معطل بمانیم

وزیر امور خارجه کشورمان درباره مذاکرات وین اظهار داشت: قرار نیست 
سال ها معطل مذاکرات وین بمانیم. تاکید رئیس جمهوری هم این است 
که تیم اقتصادی نگاهشان به وین نباشد و کشور را به مذاکرات گره نزنیم. 
حسین امیرعبداللهیان گفت: بخشی از وظیفه ما هنر دیپلماسی در میز 
مذاکره است که وظیفه ذاتی وزارت خارجه است. پیشنهادات ما شفاف و 
واضح روی میز مذاکره است. طرف های مقابل ما به ویژه غربی ها باید حسن 
نیت نشان دهند. رئیس دستگاه دیپلماسی بیان کرد: در همین مذاکرات، 
در تبادل NON PAPER بین ایران و آمریکا، طرف آمریکایی 1۰ امتیاز 
برای خود ذکر می کند و یک امتیاز به صورت نسیه می خواهد به ایران بدهد. 
طبعا میز مذاکره ساده ای نیست، اما ابتکارات طرف ایرانی و مذاکرات صورت 
گرفته، ما را در مسیر مناسب و خوبی قرار داده است. وی تصریح کرد: ما به 
توافق خوب نزدیک شده ایم، اما این توافق خوب را می توانیم در کوتاه مدت 
به نتیجه برسانیم یا نه، باید در طرف مقابل مورد پیگیری قرار گیرد. اعلام 
کردیم که اگر حسن نیت و اراده جدی دارند، همه چیز روشن است. اگر همه 
طرف های ما به تعهدات خود در برجام برگردند ما نیز به نقطه توافق برجام 
بر می گردیم. امیر عبداللهیان تاکید کرد: امیدوارم هرچه زودتر توافق خوب 
در مقطع زمانی کوتاه شکل بگیرد. دنبال فرسایشی کردن مذاکرات نیستیم 

و حاضر هم نیستیم که 1۰ امتیاز بدهیم و یک امتیاز بگیریم.

گزارش»آرمان ملی« از تحولات مذاکرات احیای برجام در وین: 

دودسفیدازهتلکوبورگبلندمیشود؟
 امیر عبداللهیان: به توافق خوب نزدیک شده ایم اما زمان آن به طرف مقابل بستگی دارد

اصلاح طلبان بــــه واسطه برخی مشــــکلات معیشتی و 
عملکرد های انتقاد آمیز دولت در انتخابات گذشته نتوانستند 
موفقیتی کسب کنند و با ریزش سرمایه اجتماعی مواجه 
شدند. چنانکه برخی معتقدند مردم از اصلاح طلبان رویگردان 
هستند اما آنها همچنان به بازگشت اعتماد مردم امیدوارند. 
در این خصوص دبیرکل حزب اتحاد ملت اظهار داشت: ما 
اصلاح طلبان هــم اشتباه داشته ایم، دست هرکس که ما را 
نقد کند مـــی فشاریم، چراکه یک جریان، تشکل و نیروی 
سیاسی برای آنکه بتواند اثر گذاری داشته باشد باید امکان نقد 
منصفانه علیه خود را فراهم کند. ما مقیــد به رعایت اخلاق 
هستیم و هر ستم و اجحافی که به ما بشود باز باعث نمی شود 
که از حرکت مسالمت آمیز اجتناب کنیم و دست به خشونت 
بزنیم. آذر منصوری درباره موضع سیدمحمد خاتمی نسبت 
به نوع کنشگری جبهه اصلاحات گفت: آقای خاتمی گفته اند 
جریان اصلاحات رهبر نمی خواهد بلکه تشکیلات کارآمد و 

کارا می خواهد. 

مذاکرات احیای برجام در وین همه نگاه ها را به سمت و 
سوی خود کشانده و همه منتظرند تا ببینند چه زمانی و چگونه 
طرفین مذاکره اعلام توافق خواهند کرد. در این خصوص 
سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه درباره مذاکرات وین با 
تصریح بر این که برجامی که در دولت یازدهم امضا شد دیگر 
وجود نخواهد داشت گفت: آن چه امروز در حال مذاکره است 
و قرار است به سرانجام برسد شکل و شمایل متفاوتی دارد و به 
همین جهت اساسا نام آن برجام نیست و باید اسم آن را »رفع 
تحریم« گذاشت. حمیدرضا آصفی از اصرار خود مبنی بر مذاکره 
ایران با »پنج به علاوه یک منهای از یک« گفت و بیان کرد: نباید 
فراموش کنیم که کشور آمریکا از این توافق و مذاکرات خارج 
شده است و همیشه باید این موضوع را بر سر آمریکایی ها زد. وی 
افزود: شب قبل از امضای برجام گفتم که توافق با آمریکایی ها 
راحت تر از اجرای آن است زیرا آمریکا موقع امضای توافق به آن 
نیاز دارد اما چون احساس می کند ابرقدرت است، موقع اجرا به 

a.آن بی محلی می کند

شاید اگر از هر کسی از مهم ترین معضل و مشکل امروز 
جامعه پرسش شود همگان مشکل اقتصادی و معیشتی 
را پر اهمیت ترین مشکل جامعه قلمداد کنند. چرا که به 
واقع وضع معیشتی مردم بغرنج است و به نظر می رسد که 
اگر حرکت مثبتی صورت نپذیرد بدتر هم بشود. در این 
راستا معاون اول رئیس جمهور با اشاره به یکی از طرح های 
ارائه شده در جلسه با نخبگان در خصوص توسعه سواحل 
مکران گفت: اقتصاد دریا محور یکی از ضرورت های امروز 
کشور است که با اتکا به آن می توانیم رشد و توسعه را برای 
مردم کشور و به ویژه ساکنان مناطق ساحلی به ارمغان 
آوریم. محمد مخبر اقتصاد دریا محور و اقتصاد دیجیتال را 
از مهم ترین محورهای توسعه در جهان امروز برشمرد. وی 
افزود: یکی از راه های نجات اقتصاد کشور توسعه ریلی است 
و اگر بتوانیم اهداف تعیین شده برای توسعه شبکه ریلی 
کشور را محقق کنیم، تحولی اساسی در پیشرفت کشور 

حاصل خواهد شد.

  

اصلاحات رهبر 
نمی خواهد؛ تشکیلات 

کارآمد می خواهد

توافق با آمريکا راحت تر 
از اجرايی کردن مفاد 

توافق است

 توسعه شبکه ريلی
 از راه های نجات اقتصاد 

کشور است

روایتی از مواجهه صداوسیما با شناسنامه انقلاب در دوره های مختلف

 هاشمی هنوز 
ممنوع الصدا و تصویر 

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: است
در روزهایی که مذاکرات در وین در 
راستای احیای برجام به نقاط حساس 
خود رسیده است، بار دیگر این سوال 
در ذهن مطرح می شود که نحوه تعامل 
با جهان به اصطلاح شرق که یکی از 
دغدغه های اصلی ایران در سال های گذشته بوده، مسیر 
صحیحی را طی می کند؟ تعاملی که همواره پیش و پس از 
ترمیم روابط با غرب دچار تحولاتی شده و همواره منتقدین 
و حامیانی داشته است. بی شک الگوی رفتاری برخی 
کشورهای در حال توسعه در ایجاد توازن در عرصه سیاست 
خارجی می تواند کمک بسزایی به ایران کند تا در صورت به 
توافق رسیدن در وین، دیگر با چالش های کمرشکنی که در 
این سال ها پشت سر گذاشته است، مواجه نشود. چالش هایی 
که شاید بسیاری از دولت ها و تمدن ها را می توانست از 
روی نقشه جغرافیا محو کند اما به واسطه پتانسیل های 
ذاتی ایران، هنوز در ورطه نابودی گرفتار نشده است. در 
 راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با

 احمد نقیب زاده، تحلیلگر ارشد مسائل سیاسی داشته است 
که در ادامه می خوانید. 

  اساسا سیاست خارجی ایران در سال های 
گذشته نسبت به شرق و به خصوص روسیه، مسیر 

درستی را طی کرده است؟
سیاست بنیادی ایران مبتنی بر نه شرقی و نه غربی 
بهترین گزینه برای اعمال در سیاست خارجی ایران است. در 
سال های اخیر به واسطه تحریم ها و برخی تحولات در عرصه 
سیاسی، نیاز ایران به قدرت های شرقی از جمله روسیه و چین 
افزایش پیدا کرد. همین امر سبب شد تا در عرصه سیاسی 
نیز نزدیکی هایی صورت گیرد. با این وجود امروز نه می توان 
به روسیه اعتماد کرد و نه به چین. روسیه در این سال ها نیز 
به خوبی متوجه شده  است که ایران سیاست خارجی خاص 
خود را دارد و به خواسته های روسیه تن نمی دهد. نمونه این 
امر را در سوریه مشاهده کردیم که بین ایران و روسیه اختلاف 
به وجود آمد. در همان جا مشخص شد که بین سیاست ایران 
و روسیه زاویه وجود دارد. باید توجه داشت که ابرقدرت ها در 
جهان امروز به دنبال سیاست های نواستعماری هستند و به 
همین علت درصدد هستند که از کشورهای دیگر امتیازات 
بلندمدت گرفته و جای پای خود را در سایر کشورها محکم 
کنند. مشخصا این سیاست ابرقدرت ها با روحیه ایران و با 
سیاست اعلامی ایران سازگار نیست. به همین دلیل روسیه 
در این سال ها با کارت ایران در عرصه سیاست خارجی بازی 
کرده و ارتباط خاص دیگری به وجود نیامده است. روسیه با 
وجود اینکه توانایی نظامی بالایی دارد اما درصد کمی از آن 
را نیز در اختیار ایران قرار نداده است. روسیه آن چه را که از 
ایران دریغ می کند به راحتی در اختیار ترکیه قرار می دهد 
که نمونه آن سامانه )اس 4۰۰ ( بود. روسیه در خصوص 
رابطه ایران با غرب صرفا خواهان رفع تحریم هاست تا مسیر 
تجارت خودش باز شود و علاقه ای ندارد که ایران به غرب 
نزدیک شود. روسیه امروز ابزارهایی نیز دارد که مانع نزدیک 
شدن ایران به غرب شود. بنابراین زاویه ای که میان ایران و 
روسیه وجود دارد، اجازه نمی دهد تا این کشور سیاست های 
ایران را به سمت خاصی سوق دهد. از سوی دیگر خطر 
چین همچنان وجود دارد. چین از همه استعمارگران جهان 
خشن تر عمل می کند و با وسعت و حجم زیاد وارد کشورها 
می شوند و استعمار اقتصادی را رقم می زنند که امروز می توان 

نمونه هایی از آن را در آفریقا مشاهده کرد. 
  علت زاویه پیدا کردن سیاست های ایران و 

روسیه چیست؟
بخشی از اختلافات ایران و روسیه مربوط به اسرائیل است. از 
سوی دیگر روسیه تمایل ندارد تا در سوریه رقیبی به نام ایران 
پیدا کند. روسیه در سوریه پایگاه دارد و نمی خواهد کشور 
دیگری به صورت دائم در سوریه حضور داشته باشد. ایران 
هنوز پایگاه نظامی همچون آنچه روسیه در سوریه دارد، ایجاد 
نکرده است. صرفا در مراکزی در سوریه حضور دارند که البته 
دست کمی از پایگاه نظامی ندارد. این مشخصا مقوله ای نیست 
که روسیه از آن خرسند باشد. روسیه از نیروی زمینی قدرتمند 
ایران بهره زیادی در سوریه برد و امروز که زمان آن رسیده است 
که کشورهای کمک کننده سوریه می خواهند روابط نزدیکی 
با سوریه داشته باشند، روسیه به دنبال حذف ایران است و 
نمی خواهد تا ایران بیش از این در سوریه حضور داشته باشد. 

  در صورت توافق احتمالی در وین ایران می تواند 
توازن میان شرق و غرب را به شکل بهتری برقرار 

کند؟
 سیاست خارجی فعلی ایران توانایی ایجاد توازن را ندارد 
و نمی تواند این صحنه را به خوبی مدیریت کند. ایران تا 
زمانی که غرب را به عنوان دشمن خود تلقی کند، مسیر 
برای ایجاد توازن مشخصا هموار نخواهد بود. اگر کشورهای 
دیگر امروز توانسته اند یک توازن خوب در سیاست خارجی 
خود ایجاد کنند به این علت است که چنین مرزبندی انجام 
نداده اند و خطوط قرمز خاصی برای خود ترسیم نکرده اند. به 
همین علت مثلا مشاهده می کنیم که هندوستان به راحتی 
می تواند مواضع سیاسی خود را تغییر دهد و به یک توازن 
در عرصه بین المللی دست پیدا کند. نباید چنین توقعی از 
ایران داشت که به سمت ایجاد توازن حرکت کند، زیرا اصول 
دیگری برای خود تعریف کرده که اجازه این امر را نمی دهد 
و شاید کاهش تنش حداکثر اقدامی باشد که بتواند رقم زند. 
به هر صورت قدرت های بزرگ جهان به این شکل نیست 
که به ایران امتیازی بدهند و در مقابل هیچ چیزی دریافت 
نکنند. آن ها مشخصا نظاره می کنند تا سمت و سوی ایران 
را متوجه شوند. پس از اینکه سیاست های ایران را مشاهده 
کردند، متناسب با آن با ایران تعامل می کنند. امروز ایران در 
نقاط مختلف خاورمیانه با غرب درگیر است و مشخصا در 
چنین شرایطی نمی توان انتظار داشت که توازن شکل گیرد. 
موقعیت ژئوپلیتیک نیز کار را برای ایران سخت کرده است و 

اجازه نمی دهد تا بی دردسر باقی بماند.


